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en una competència estrictament municipal una administra-
ció pública autonòmica es dedicara a obligar els municipis, 
doncs no seria competència municipal i estaríem contrave-
nint la llei, en el cas este.

Per això, a més, ha dit allò de: «Bé, i només que dediquen 
350.000 euros». S’han adonat vostés que no ha mencionat qui 
és la conselleria que té 350.000 euros per a ajudar els munici-
pis, que tenen la competència a erradicar la plaga del mosquit 
tigre? No és la meua conselleria; és la conselleria de sanitat, 
perquè qui pot reforçar que una plaga que està causant males-
tar i problemes a la salut pública és salut pública, no medi ambi-
ent, no agricultura. No estem parlant ni de conills, ni d’ovelles, 
ni de porcs, no estem parlant tampoc d’aus silvestres. No estem 
parlant d’elements que vagen més enllà que, quan una plaga 
d’estes característiques, amb competències municipals per a 
erradicar-la, afecta o pot afectar la salut pública, la conselleria 
està ajudant amb fons, amb 350.000 euros. Per cert, som de les 
poques comunitats en Espanya, on hi ha, també, molta plaga de 
mosquit tigre, que invertix diners per ajudar una competència 
exclusivament municipal.

Aleshores, tot açò de la performance que acaba de fer, què 
és el que vol de mi, exactament? Jo li vaig a dir el que està 
fent esta conselleria. Esta conselleria té una tècnica que 
es gasta per a una plaga agrària, que està funcionant molt 
bé, que és la tècnica de l’insecte estèril. A la millor era del 
que vostés volien parlar avui, després de parlar del chem-
sex i tal, doncs la tècnica de l’insecte estèril. Ho gastem per 
a la mosca, una mosca que produïx uns mals en la fruita. I 
aleshores nosaltres estem provant amb una tècnica, des de 
fa uns anys, i en uns municipis concrets, fer mosquits tigre 
estèrils, soltar els mosquits tigre estèrils, que no piquen, 
quan copulen amb la femella –que és la que pica, per cert– 
i posa els ouets el mosquit tigre femella, doncs d’ahí ja no 
passa. Ho han entés tots? Doncs això és el que estem fent.

Gràcies. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera.

L’entomologia, una ciència important.

Senyories, continuem amb les preguntes de control. Ara, la 
que formula l’il·lustre diputat José Luis Aguirre, en nom del 
Grup Parlamentari Vox, a la consellera.

Té la paraula l’il·lustre diputat José Luis Aguirre.

El senyor Aguirre Larrauri:

Muchas gracias, presidente.

Señora consellera, buenos días. Muchas gracias.

El sector agrícola ve con cierta satisfacción lo que se ha 
conseguido con este nuevo reglamento, y entiende que, 
desde hace varios meses, se ha estado trabajando, tanto a 
nivel técnico como político, con el fin de luchar por la sani-
dad vegetal y, en particular, contra la plaga de la falsa poli-
lla. La Comisión Europea reclama, a los países donde se haya 
declarado la Thaumatotibia leucotreta, un preenfriamiento y 
un tratamiento en tránsito.

¿Cómo cree que va a beneficiar a los productores valencia-
nos la aprobación, por parte de la Unión Europea, de este 
tratamiento en frío para las importaciones de cítricos de 
terceros países? (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable consellera d’agricultura.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyor president.

Senyor Aguirre, i gràcies, a més, per preguntar per esta qües-
tió, que vosté reconeix, i jo crec que tot aquell que es rela-
ciona amb el món de la citricultura i no vol fer pur parti-
disme o política de pandereta reconeix que esta és una fita 
històrica. Que ho aplaudeix tot el sector citrícola, que és un 
abans i un després, precisament, per a poder protegir, sobre-
tot, la sanitat vegetal del territori europeu davant de les 
greus amenaces, òbviament, avalades pels informes tècnics 
que suposava l’entrada d’aquests vectors que van produir la 
falsa polilla.

És un abans i un després per molts motius. Vosté diu: «Quins 
beneficis?» D’entrada, òbviament, és una decisió de sani-
tat vegetal. És una gran protecció respecte a la salut vege-
tal del territori europeu. No solament dels cítrics, perquè 
aquesta infermetat, que és de les més impactants, està com 
a les 20 plagues quarantejaries i entre les tres considera-
des en Europa com amb més impacte, si entràrem en l’àmbit 
europeu, de les que produirien majors danys, afecta també a 
massa forestal, etcètera, i fins i tot a altres cultius, d’acord? 
Doncs, per a la sanitat vegetal és un gran avanç.

Òbviament, protegir-nos de la sanitat vegetal també produïx 
que, en el cas que ens està passant, que han entrat plagues 
importades, estem fent grans esforços i suposen grans 
costos afegits a la producció primària per tal de protegir-
se davant d’eixes plagues. Amb la qual cosa, tindre segure-
tat, amb este tractament en fred, que podem evitar l’entrada 
d’esta plaga, també està ahí.

I després hi ha un element comercial, que a Sud-àfrica 
o altres països tercers que tenen declarada esta plaga, 
per primera vegada, se’ls exigisca aplicar el tractament 
en fred. Tractament en fred, per cert, que nosaltres apli-
quem als nostres cítrics quan viatgem, Estats Units, la Xina 
o altres, és a dir, nosaltres sofrim eixos costos afegits a la 
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nostra producció. Fa que Sud-àfrica i altres països hagen 
d’incorporar, en els seus costos, este tractament en fred 
i, per tant, eixa competència deslleial que també és sobre 
preu, no solament sobre producció, sinó sobre preu, doncs 
hagen d’encarir el seu mercat o el seu producte. I, per tant, 
nosaltres, tindre millors condicions davant del que continua 
sent, ja dic, continua sent, inclús a pesar d’esta fita històrica, 
una competència deslleial de la producció tercera quan entra 
en l’àmbit de la Unió Europea.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera.

Continuarem escoltant la formulació de la pregunta per part 
del diputat, el senyor Aguirre.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Aguirre Larrauri:

Gracias, presidente.

Señora consellera, no nos podemos tampoco llevar a engaño. 
Usted sabe que es solo un pequeño avance y una mala solu-
ción, y le voy a explicar por qué.

Sabemos que el tratamiento en frío aprobado no es el 
que propone la EFSA, la Autoridad Europea de Seguridad 
Alimentaria, que ya puso en duda las medidas de Suráfrica 
para evitar que sus exportaciones citrícolas introduzcan 
esta plaga en el continente europeo. Los enfoques de siste-
mas elegidos por Israel y Sudáfrica, a su conveniencia, ya 
han dado prueba de no ser eficaces para garantizar la ausen-
cia del insecto. Para evitar la entrada de la falsa polilla en la 
Unión Europea, el tratamiento en frío es, con total seguri-
dad, la única solución posible a día de hoy. Y con las condi-
ciones indicadas por EFSA, no la temperatura y duración 
marcada por este reglamento. Solo así el tratamiento garan-
tizará la ausencia de la plaga.

Jamás, en ninguno de los protocolos fitosanitarios bilatera-
les de exportación de cítricos de España a terceros países 
productores de agrios, se nos ha permitido elegir el tra-
tamiento eficaz que deberíamos aplicar para mitigar el riesgo 
de exportar, por ejemplo, la Ceratitis capitata, a la que hacía 
referencia. A España se le impone, de modo obligatorio, sin 
elección y sin contestación, el tratamiento en frío para poder 
exportar a cualquier país del mundo que produzca críti-
cos. ¿Por qué no se exige lo mismo en sentido contrario? Los 
terceros países exportadores de cítricos no deben poder apli-
car un tratamiento en frío menos exigente que el que nues-
tros productos han de cumplir para poder ser exportados.

Desde Vox, siempre defenderemos al campo español frente 
a la competencia desleal de terceros países, una competen-
cia desleal abocada por las perversas políticas de la Agenda 
2030 y sus políticas «ecodestructivas».

Señora Mollà, la EFSA indica claramente cómo ha de ser 
el tratamiento frío, y no porque sea una manía de alguien 
exigir determinada temperatura de enfriamiento. La 
Thaumatotibia leucotreta es una especie cuyo desarrollo 
está limitado a bajas temperaturas, y los huevos, efectiva-
mente, se abortan a temperaturas inferiores a un grado. 
El tratamiento en frío está estandarizado internacional-
mente para todos los cítricos, todos los cítricos lo sopor-
tan si se realiza la exportación en el momento de madu-
rez adecuado. Por tanto, señora consellera, debemos insistir 
hasta conseguir que esta normativa imponga la aplicación 
del tratamiento en frío de 16 días a un grado, como indica 
la EFSA.

Y no solo eso, debemos insistir hasta que se imponga a 
todos los cítricos. En efecto, este reglamento no incluye a 
las clementinas, mandarinas, limones o pomelos, a pesar 
de que ha habido interceptaciones de falsa polilla registra-
das por la Unión Europea en cargamentos citrícolas proce-
dentes de Suráfrica, durante el año pasado, en mandarinas y 
pomelos, por lo que se debería hacer extensivo a todos los 
cítricos. Las temperaturas para el tratamiento en frío que 
propone el reglamento no son las idóneas, EFSA ya demos-
tró que no garantiza que los huevos aborten, y no hay datos 
para dos grados.

Estamos pasando momentos duros para la política exterior 
española, hasta el punto de que un reconocido periodista, 
esta misma mañana, decía que la política exterior española 
parecía llevada por Pepe Gotera y Otilio. ¿De verdad cree 
que los intereses de los españoles están defendiéndolos 
cuando se practica esta política exterior?

En resumen, señora Mollà, debemos exigir que las naran-
jas, las mandarinas, las clementinas y los pomelos también 
se incluyan en este reglamento, y que el tratamiento en frío 
consista en 16 días a menos un grado. Y, en el momento 
que aparezca una interceptación, se debe exigir el cierre de 
las fronteras del país exportador, ya que significaría que el 
sistema no funciona. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà la consellera a les qüestions que s’acaben de 
plantejar…

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyor president.

El senyor president de les Corts Valencianes:

…sobre este tema tan important.

Quan vosté vullga, consellera.
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La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Senyor Aguirre, hi han hagut molts debats en estos mesos, 
més d’un any que portem treballant perquè s’aplicara el trac-
tament en fred, perquè es prenguera esta decisió. Una de les 
grans discussions que té Europa és que no està estandarditzat 
el tractament en fred, això era el que opinava, precisament, 
la comissió. I havíem de fer una proposta, i la férem nosal-
tres. Nosaltres vam fer la proposta que s’aplicaren els matei-
xos paràmetres que nosaltres quan exportem a Estats Units. 
És a dir, hem sigut també nosaltres, el sector citrícola valen-
cià, la conselleria, el ministeri, qui ha hagut de dir-li a Europa 
quin considerem que és el tractament estandarditzat. Perquè 
Europa, òbviament, és una decisió històrica, i, de fet, és que 
és tan històrica com que no trobava referents propis. I, per 
tant, hem hagut d’emprar referents sobre el que a nosaltres 
mateixos ens fa Estats Units a l’hora d’importar cítrics.

Aixina que jo sí que crec que és un element molt important. 
A nivell tècnic, pensem que el que s’ha decidit podria garan-
tir la prevenció de l’entrada d’esta plaga, però el que és cert 
és que anem a estar, com estem fins ara, molt atents a totes 
les intercepcions. Una vegada que estiga inclòs el tracta-
ment en fred, sempre es pot demanar que es corregisca els 
paràmetres dels dies i dels graus a què ha d’estar.

I, sobretot, atents a les intercepcions perquè, com he dit, en 
este cas s’ha quedat en la taronja, però la resta de cítrics, i 
altres cultius i massa forestal europea, continua en perill. S’ha 
decidit que només la taronja, tots sabem que hi ha una decisió 
comercial també darrere, a ningú se li escapa. I és que quan 
tenim un país, i podríem aprendre d’açò, com Holanda, on el 
seu port s’ha convertit en la seua base econòmica, passen 
estes coses, que el port d’Holanda condiciona tota Europa.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera.

Senyories, continuem amb les preguntes. Ens en queden 
quatre, quatre que haurà de substanciar l’honorable conse-
ller d’Hisenda i Model Econòmic.

I que pregunta, este és un ple que ha tingut molts debats 
sobre aquesta qüestió, l’il·lustre diputat Rubén Ibáñez. 
Pregunta 1.158 sobre el sector públic.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Ibáñez Bordonau:

Muchas gracias, presidente.

Muy buenas tardes, conseller.

Vamos a hablar hoy de una de las mayores incapacidades de 
su conselleria: la incapacidad para cumplir la palabra dada. 
Vamos a hablar del sector público.

Ayer tuvimos ocasión de hablar de financiación, aquella que, 
cuando ustedes llegaron al poder, había que reformarla de 
forma inmediata. Hablamos de la deuda, aquella que con 
40.000 millones era inasumible, y vamos camino de 55.000 
millones. Y ahora vamos a hablar de ese sector público tan 
diabólico, en el que ustedes han fracasado estrepitosa-
mente. Una reforma del sector público que ha engullido a 
dos secretarías autonómicas en todo este devenir temporal, 
pero, ciertamente, no ha habido ningún cambio, o sí. Pero 
lo que es cierto es que el paso del tiempo lo que ha hecho 
es que haya engrosado y engordado con recursos públicos. 
De hecho, el presupuesto del sector público ha aumentado, 
entre el 2015 y el 2022, en 1.668 millones.

Y, por lo tanto, ante esta barra libre, si me lo permite, borra-
chera presupuestaria del sector público, yo le tengo que 
preguntar cómo mide usted, cómo mide el Consell la eficacia 
del sector público.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà l’honorable conseller. Quan vosté vullga.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Muchas gracias, señor diputado, por su interés, y por la 
pregunta y por el tono.

Pues es verdad que, al tenor literal de su pregunta por la efica-
cia del sector público, yo siempre creo que la eficacia es un 
camino de estos que nunca se acaban. Que sí que se avanza y 
siempre, según la administración, puede ser más eficiente. Es 
verdad que desde el 2015 yo creo que la eficiencia del sector 
público, en su conjunto, ha ido mejorando y aumentando, a 
pesar de haber atravesado una pandemia, y a pesar también 
ahora de una crisis tan importante como la provocada por la 
subida de precios de la agresión de Rusia a Ucrania.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Continuarem amb la pregunta.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Ibáñez Bordonau:

Bueno, las respuestas en el día de ayer fueron sorprendentes, 
le dedicó 45 segundos a hablar de la financiación y de la deuda, 
y hoy parece que usted sigue la misma senda, esa senda de la 


